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V Libštátě to žije 

FOTBALOVÉ UTKÁNÍ LIBŠTÁT – HORNÍ BRANNÁ 8:0 (POLOČAS 5:0) | NE 23/4 | FOTO PAN L. FEJFAR 
 

 

TRADIČNÍ LIBŠTÁTSKÁ POUŤ SV. JIŘÍ V LIBŠTÁTĚ | NE 30/4 | FOTO P. L. FEJFAR 
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V Libštátě to žije 
PÁLENÍ ČARODĚJNIC| NE 30/4 | FOTO PAN L. FEJFAR 

Na tradiční pálení čarodějnic na Libštátské koupaliště mezi nás zavítala nečekaná a milá návštěva - římský voják sv. 
Jiří, který zvolal: 

Ave Libštát, Ave Libštát, Ave Libštát 
Dovolte abych se Vám všem představil,  
Jmenuji se Jiří a pocházím z urozené rodiny 

v Kappadokii, což je oblast v dnešním Turecku, které 
tehdy ve 3. století náleželo do římské říše. Vyrostl jsem 
v silného odvážného mladíka, a tak jsem se stal vojákem. 
I jako vojín jsem zůstal čestným a věrným vyznavačem 
křesťanské víry, kterou mi předali mí rodiče. Brzy jsem 
byl v císařském vojsku povýšen do hodnosti plukovníka.  

Po své smrti jsem se stal je symbolem statečnosti a 
mužnosti, jsem patronem skautů celého světa, patronem 
skautského bratrství. Chráním vždy bezbranného v 
příbězích, kde vítězí dobro a spravedlnost nad zlem. 
Jedna z formulí pro pasování na rytíře vždy začíná 
slovy: “Ve jménu Božím, svatého Jiří a 
svatého Michala…”.  

Dnes jsem mezi do Vás Libštátu zavítal, protože Váš 
katolický kostel v Libštátě Vaši předci v minulosti zasvětili 
právě mé osobě, svatému Jiří, a od té doby v Libštátě 
vždy slavíte na svátek Jiřího pouť.  

Svatého Jiří tedy ctíte pro mou odvahu, pevnou víru, 
za kterou jsem dokázal obětovat i svůj život. Většinou se 
Vám zobrazuji jako mladý rytíř, který přemáhá draka, 
který symbolizuje pohanského císaře, nebo také zlo 
vůbec, kterému jsem neustoupil, ale zvítězil jsem nad ním 
stejně, jako Kristus zvítězil svým křížem nad smrtí i zlem 
a toto vítězství nabízí všem, kdo v Něj uvěří a zůstanou 
mu věrní za každých okolností. 

Buďte tedy i Vy všichni, také stateční při překonávání 
všech obtíží, které se Vám v cestě za dobrem postaví do 

cesty, a v tomto snažení si také vzájemně pomáhejte. 
Nikdy se nenechte svést k něčemu, co by třeba bylo pro 
Vás snadnější, pohodlnější, co by ale nebylo pravdivé, 
čestné, spravedlivé, čím byste nedali druhým dobrý 
příklad. 

Ave Libštát, Ave Libštát, Ave Libštát 
Tedy Sláva Libštátu, Sláva Libštátu, Sláva Libštátu a 

někdy se třeba zase uvidíme a nezapomeňte na to co 
jsem Vám říkal. 
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Informace z radnice 
VÁŽENÍ A MILÍ SPOLUOBČANÉ, SOUSEDÉ, RODÁCI A PŘÁTELÉ LIBŠTÁTU, 

Tak a máme za sebou překrásnou slunečnou pouť, pohodovou pouťovou zábavu, domácí fotbalové utkání a pálení 
Čarodějnic s nečekanou návštěvou sv. Jiří. Velmi pěkně děkuji za skvělé a bohaté občerstvení a pohoštění na 
Libštátské pouti: OLALA cukrárně, Libštátským myslivcům (svíčková, guláš, pivo, limo), Dušanovi Bodnárovi, (tradiční 
Dušanovy bramboráky) slečně Anetě Jechové (dokonalé vafličky) a Libštátským fotbalistům na Stopce (chutná uzenina, 
pivo, limo, kořalka) a personálu a brigádníkům restaurace v KD a kiosku. Dále velmi pěkně děkuji Libštátským hasičům 
za uspořádání tradiční pouťové zábavy se skvělou skupinou Suffering Souls a panu L. Fejfarovi, že je vždy tam, kde má 
být, a uchovává pro nás vzpomínky na tyto akce v podobě fotografií a videí. Na závěr děkuji paní Ivaně Faistaverové, 
která pro nás vždy připraví krásnou čarodějnici na vatru, panu Stolínovi z Lomnice nad Popelkou za zapůjčení kostýmu 
pro sv. Jiřího, libštátské krásné a milé čarodějnici AliBer a všem, kteří se jakkoli podíleli na přípravách těchto krásných 
akcí, a také Vám všem, kteří jste jen neseděli doma a zúčastnili se jich. Libštát žije a mám z toho velkou radost. 

INFORMACE Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTYSE LIBŠTÁT 

Druhé jednání zastupitelstva městyse Libštát v roce 2023 se konalo ve středu 19. dubna 2023 v zasedací místnosti 
radnice městyse Libštát. Kompletní zápis z tohoto jednání, ze kterého se dozvíte detailnější informace, bude po 
dokončení jako vždy k náhledu na webových stránkách městyse Libštát. 

OPRAVA MÍSTNÍ KOMUNIKACE V LIBŠTÁTĚ Z VYŠEHRADU KE SVOJECKÉMU HÁJI  
Na základě výzvy Ministerstva pro místní rozvoj, vyhlášené 6. dubna 2023 

jsme na jednání zastupitelstva projednali podání dotace z dotačního titulu 
Podpora obnovy a rozvoje venkova, podprogramu podpora obnovy místních 
komunikací, na obnovu místní komunikace 20c v Libštátě, na pozemku pč 
2 190/2, v délce 875 m. Jedná se tedy již o třetí opětovné po sobě jdoucí 
podání této žádosti o dotaci (poprvé jsme byli vyřazení, podruhé jsme byli 
náhradníci a potřetí se uvidí).  

Rozpočet (z roku 2022) na obnovu této komunikace v délce 875 m, je 3 837 
546,- Kč (v roce 2021 byla cena 3 568 136,- Kč). Jedná se o úsek od 
křižovatky na Vyšehradě na Račana (k rd. Sirotkovým) až cca ke svojeckému 
háji na pravé straně. Dotace je poskytována až do výše 50% (naposledy to 
bylo 80%) skutečně vynaložených uznatelných nákladů akce. Dolní limit 
dotace na jednu akci činí 500 tis. Kč. Horní limit dotace na jednu akci činí 10 
mil. Kč. 

Stav této komunikace, která je ve vlastnictví městyse Libštát, je již v tak 
špatném stavu, že bez ohledu na získání či nezískání dotace, bude opět co 
nejdříve provizorně vyspravena. Zajímavostí je, že tato komunikace ve 
vlastnictví městyse Libštát za Svojeckým hájem přímo navazuje na hlavní 
komunikaci ve Svojku, která je však celá v majetku a správě Libereckého kraje.  

SBĚR NEBEZPEČNÝCH SLOŽEK KOMUNÁLNÍHO ODPADU | SOBOTA 3. ČERVNA 2023 | 14,05 - 14,20 HOD

Přijímány budou následující nebezpečné složky 
komunálních odpadů: 

- obaly obsahující zbytky nebezpečných látek, vč. 
olejových filtrů 

- oleje a tuky 
- absorpční činidla (znečištěný textilní materiál) 
- barvy, lepidla a pryskyřice 
- rozpouštědla 
- kyseliny 
- zásady (hydroxid) 
- nepoužitá léčiva (léky) 
- pesticidy (hnojiva) 
- akumulátory, baterie, články a zářivky 

POZOR! Vše musí být řádně označené v 
uzavřených obalech a objemu a množství 
odpovídající provozu běžné domácnosti. 

 
Nebude přijímáno následující: 
- elektro 
- stavební odpad, vč. eternitu, azbestu, asfaltu, 

omítek, lepidel, směsí apod. 
- nebezpečné odpady vznikající při podnikatelské 

činnosti. 
 

Sběr bude probíhat v sobotu 3. června 2023  
ve 14,05 – 14,20 na náměstí. 
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Informace z radnice 
PAN MUDR. VÍT ŠLECHTA 30 LET V LIBŠTÁTĚ

Poděkování starosty a 
zastupitelky Anety Jechové a Věrky 
Kobrlové panu MUDr. Vítovi Šlechtovi 
a jeho sestřičce Janě Jodasové, které 
proběhlo v pátek 14. dubna 2023 
(doslovný textový přepis děkovné řeči 
pana starosty): 

„V úterý 13. dubna 1993 přijel do 
Libštátu na kole mladý a svobodný 
kluk, s rozevlátým kabátem a s pusou 
od ucha k uchu a povídá: Jsem 
doktor ŠLECHTA a budu tady 
pracovat. Takto na pana doktora před 
pěti lety vzpomínala jeho paní 
zdravotní sestřička Jana Jodasová. 

A včera tomu bylo již 
neuvěřitelných 30 let, kdy tady u nás 
v malebném Libštátě, Vážený pane 
doktore Vítku Šlechto a milá paní 
zdravotní sestřičko Janičko 
Jodasová, společně ordinujete a 
velmi pěkně se staráte o naše zdraví. 

K trvalému bydlišti do Libštátu, 
jste se pane doktore přihlásil ihned 7 
dní po nástupu do libštátské 
ordinace, v úterý 20. dubna 1993 a 
poté jste užíval byt v domě čp 257. 

Ani Vaše svatba s vaší životní 
láskou paní Mišou, kterou jste měli 9. 
července roku 1997 v Brně – Líšni, 
Vás nijak zásadně neovlivnila k tomu, 
abyste již společně změnili své 
bydliště a působiště.  

A jelikož jste se v rodině rozrůstali, 
tak jste se 29. listopadu 2001 
přestěhovali do ředitelského domu 
čp. 12, kde spokojeně bydlíte až do 
dnešních dní. 

V červencovém čísle Libštátského 
zpravodaje roku 1994, o Vás píše 

tehdejší šéfredaktor pan Mgr. Jan 
Vávra, první článek a zmínku o 
setkání s Vámi. Dovolím si tento 
článek přečíst: 

Trojí setkání s MUDr. Vítem Šlechtou 

Poprvé jsme se setkali při literární 
soutěži o rodině, stejného druhu bylo 
i setkání při literárné a výtvarné 
soutěži, která byla zaměřena proti 
drogám, alkoholismu a kouření. Do 
jiné kategorie patřilo druhé setkání. 
To doktor Šlechta držel dvě hodiny 
v šachu osmáky na besedě o 
drogách, alkoholismu a kouření. Byl 
to excelentní výkon. Od té doby vím, 
že je to výborný organizátor, skvělý 
řečník a metodik. Z mnoha rozhovorů 
s ním však vím ještě něco daleko 
důležitějšího. Je to dobrý člověk, jenž 
chce být s lidmi, aby Čechy nebyly 
národem samotářů, jak on říká. Třetí 
setkání je zprostředkované, ale 
nejkrásnější. Jiřík nám ze skautského 
tábora psal: „Je tu s námi taky pán, 
který se jmenuje Šaman. Má smysl 
pro humor“, Doktor Šlechta přistupuje 
poctivě nejen ke své práci, ale žije i 
jinými hodnotami, na které my občas 
zapomínáme. (konec článku pana 
Mgr. JV) 

Rok poté, co jste se do Libštátu 
přistěhoval, jste na podzim roku 
1994, kandidoval do libštátských 
komunálních voleb. V sobotu 19. 
listopadu 1994 jste byl zvolen členem 
zastupitelstva. V loni na podzim roku 
2022 jste v komunálních volbách 
svou pozici zastupitele po sedmé 
v řadě obhájil.  

Vážený pane doktore Vítku 
Šlechto, jste nejen nejdéle sloužícím 

zastupitelem městyse Libštát, jste 
skvělý chlap, muž na správném 
místě, skvělý manžel a tatínek od 
rodiny, skvělý doktor, politik, přítel 
kamarád a úžasný a milý člověk, 
který si ten náš Libštát zamiloval 
takovým způsobem, že Vás všichni 
obdivujeme, co všechno a jak 
zvládáte, co všechno pro Libštát 
s chutí a láskou děláte a jak vzorně 
se staráte o naše zdravíčko. 

Jste neodmyslitelnou součástí 
našeho Libštátu, moc a moc si Vás 
Vážíme a máme moc a moc rádi.  

Vám, vždy milá a usměvavá 
zdravotní sestřičko paní Janičko, také 
velmi pěkně děkujeme za těch 
neuvěřitelných a určitě krásných 30 
let skvělé spolupráce s naším Vaším 
panem doktorem. Je to hlavně i Vaše 
zásluha, že u nás pan doktor stále 
pracuje, protože dobrý a skvělý 
kolektiv v zaměstnání je hodně 
důležitý k tomu, aby vše fungovalo 
tak, jak má. 

Velmi pěkně Vám oběma, jménem 
svým, všech zastupitelů a občanů 
městyse Libštát, společně 
s kolegyňkami zastupitelkami paní 
Věrkou Kobrlovou a Anetou 
Jechovou, kteří byli hlavními strůjci a 
motorem tohoto setkání, děkujeme a 
přejeme Vám ať Vám slouží 
zdravíčko a ať se Vám vše nadále 
daří tak, jak si přejete. Málo 
nahněvaných a protivných pacientů, 
ale takový k Vám obou snad ani 
nemůžou chodit, protože Vás mají 
opravdu všichni moc rádi. 
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KANALIZACE V LIBŠTÁTĚ / PŘEPOJOVÁNÍ / TERMÍNY ZÁVĚREČNÉHO UKONČENÍ AKCE  

Všichni vlastníci nemovitostí, kteří se ještě stále nepřipojili na veřejnou kanalizaci, jsou a budou písemně, nebo 
osobně starostou městyse Libštát, nebo představiteli Dobrovolné svazku obcí Košťálov a Libštát, vyzvání k Vašemu 
nutnému a bezodkladnému přepojení. V případě, že nedojde z Vaší strany k realizaci tohoto přepojení, tak ač velmi 
neradi oznámíme „Vaše nepřipojení“ na referát životního prostředí v Semilech, kde zkontrolují platnost Vaší stávající 
likvidace odpadních vod, tam zjistí, že máte povolení k nakládání odpadních vod propadlé, a pak se bude vše řešit 
úřední cestou, nařízeními a postihy. Stále věřím, že to nebude zapotřebí. Potřebujeme splnit dotační podmínky, z nichž 
jedna podmínka je počet připojených obyvatel. Už opravdu, ale opravdu není na co čekat a je nutné velmi pěkně 
prosím konat. Děkujeme za pochopení. 

PRODEJ ŠTÍPANÉHO SMRKOVÉHO PALIVOVÉHO DŘEVA V ROCE 2023 
Rozhodnutím rady městyse Libštát budou závazné objednávky na štípané palivové dřevo probíhat vždy až od 1. 

června 2023, dle aktuálního ceníku. Dříve mohou probíhat jen předběžné a nezávazné rezervace dřeva, bez cenové 
garance. Dostupnost kulatiny je nutné vždy ověřit u lesního správce.  

TAK JSTE SE DOČKALI 
Jdeme s dobou, a tak jsme pro Vás na našem úřadě zřídili možnost bezhotovostní platby kartou. 

MODERNIZACE SUTERÉNNÍCH PROSTOR V OBJEKTU KD | REKONSTRUKCE SPRCHOVÝCH KOUTŮ

Rekonstrukce dvou sprchových 
koutů, které jsou přístupné z 
divadelní šatny, umístěné pod 
jevištěm je hotová.. Tyto sprchy 
budou využívat naši chlapy 
z technické skupiny a také hasiči 
naší výjezdové jednotky, kteří tuto 
možnost nikdy neměli. Velmi pěkně 
děkuji všem, kteří se na této 
rekonstrukci podíleli: chlapům z naší 
technické skupiny, panu Pavlovi 
Janatovi st. (zedník), firmě Čech a 
Polák a panu Martinu Kousalovi.

 

OPRAVA ČÁSTI POŽÁREM PONIČENÉ STŘECHY DOMU ČP. 324  
S ohledem na pěkné počasí jsme se konečně mohli pustit do opravy 

požárem poničené střechy objektu domu čp. 324. 
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NOVÁ VÝMALBA SCHODIŠŤOVÉ HALY V BYTOVÉM DOMĚ ČP 32 

Nájemníci domu čp 32 se po mnoha letech dočkali krásné výmalby celé 
vstupní a schodišťové haly v objektu domu čp 32. 

POVINNOST VLASTNÍKŮM LESNÍCH POROSTŮ 
Prosíme vlastníky, jejichž pozemky přiléhají ke stávajícím komunikacím, 

aby dbali o údržbu svých dřevin, keřů 
a v případě přerůstání části do 
průchozích nebo průjezdních úseků, 
tyto části pravidelně odstraňovali. Tato 
povinnost údržby zeleně vyplývá ze 
zákona o pozemních komunikacích.  

LIBŠTÁTSKÝ ZPRAVODAJ | PŘED 25 

LETY | DUBEN-KVĚTEN 1998 
Top článek z čísla duben-květen 

1998 byl uveden v dubnovém čísle 
libštátského zpravodaje. 

FOTOGRAFIE NA TITULNÍ STRANĚ 
Pan MUDr. Vít Šlechta je mezi námi 

v Libštátě již krásných a dlouhých 30 let. 
(fotografovala slečna Aneta Jechová)

 
 

V úctě k Vám Váš Pavel Janata | 
starosta

Sportovci našeho městyse 

ÚSPĚŠNÍ LIBŠTÁTŠTÍ STŘELCI 

V sobotu 15. dubna proběhla střelecká soutěž pod Zebínem, a to Celostátní přebor K4M, kde střelci z Libštátu slavili 
velký úspěch. Celkem do Libštátu putovalo 9 pohárů. Velká gratulace všem libštátským střelcům za skvělou 
reprezentaci Libštátu a skvělé výsledky, sta 
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Škola v Libštátě 
DUBEN NA NAŠÍ ŠKOLE BYL PESTRÝ …

Již na konci března odstartovalo 
další kolo plaveckého výcviku pro 3., 
4. a 5. třídu. Žáky čeká v jarních 
měsících celkem deset plaveckých 
lekcí, ve kterých se naučí plavecké 
styly jako jsou kraul, znak a prsa. 
Také si budou moci vyzkoušet skoky 
do vody a šipku. I když pro některé 
žáky bude výzvou si i jen smočit 
hlavu pod vodu, věříme, že si všichni 
plavání společně užijí. 

Prvňáčci se naopak vrhli na 
přípravy velikonočních svátků a jarní 
výzdobu třídy, které zakončili 
dílničkou. Děti si různými technikami 
zkoušely barvit vajíčka a zdobit 
perníčky. Největší radost však byla 
při tvoření beránka z popcornu, 
protože při práci mohli všichni 
ochutnávat.  

Dívky z šesté třídy se na 
velikonoční svátky připravovaly také 
poctivě. Polovina z nich se pokusila 
namíchat těsto a upéct beránka. 
Druhá polovina si vyzkoušela 
klasické zdobení vajec pomocí 

barevného horkého vosku. Ani 
ostatní třídy však nezahálely a 
připravily krásnou jarní výzdobu 
školy. 

Netradiční pondělí si užilo 3. 
dubna čtrnáct žáků z 8. a 9. tříd. 
Navštívili totiž dílnu FabLab na SPŠ 
Jičín, která je plná moderních 
technologií. Vyzkoušeli si tak 
kovoobrábění, pájecí stanice, laser 
pro gravírování i řezání, viděli 
fotokoutek a termolis. Odpoledne se 
pak mohli zúčastnit „rychlokurzu“ 
programování microbitů. Tato dílna 
je na škole nová a určitě je velkým 
lákadlem pro nové uchazeče těchto 
oborů na jičínské škole. Navíc 
s microbity mohou žáci pracovat i 
v naší škole. 

V týdnu od 10. do 14. dubna 
navštívila naši školu paní lektorka ze 
Zdravé pětky. Společně jsme se 
dozvěděli a zopakovali, proč je 
důležité snídat, či jak by měl vypadat 
zdravý oběd, večeře či svačina. 
V týmech si potom žáci vyzkoušeli 

zdravý jídelníček sestavit, odpovědět 
na soutěžní otázky a ti nejšikovnější 
získali i drobné odměny. 

Během podzimní aktivity 
z programu Erasmus+ v Portugalsku 
navázala naše škola spolupráci 
s Mateřskou školou, Základní školou 
a Praktickou školou v Trutnově. Naši 
žáci pro ně na jejich škole připravili 
13. dubna Den polytechnické 
výchovy. Předvedli práci se 
stavebnicemi Boffin, ozoboty, 
microbity, inteligentními robotickými 
koulemi Sphero, programovatelnými 
stavebnicemi Lego Education a pár 
jednoduchých fyzikálních a 
chemických pokusů. Jelikož to byla 
akce velmi vydařená, zopakovali 
jsme ji i pro mladší žáky z 1. stupně. 
V pátek 14. dubna do první třídy 
zavítala vzácná návštěva. Přišli se 
za nimi podívat jejich kamarádi ze 
školky, aby zjistili, jak škola vypadá a 
co všechno se ve škole už naučili. 
Prvňáčci pomohli předškolákům plnit 
jednoduché úkoly, společně si 
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zahráli různé hry, zacvičili si a 
vzájemně si vyměnili drobné 
dárečky. Předškoláci si pro ně za 
odměnu připravili krásnou písničku a 
díky seznámení se školou se začali 
více těšit na zápis do prvních tříd, 
který proběhl 27. dubna. 

V pondělí 17. dubna se první a 
čtvrtá třída vypravila do Střediska 
ekologické výchovy Český ráj v 
Sedmihorkách. Prvňáčci se 
zúčastnili ekologického programu 
“Havěť sedmihorská”. Seznámili se s 
různými zvířaty a dozvěděli se, jak o 
ně mají správně pečovat. Všichni si 
pochovali jen několik dní stará 
morčátka, pohladili krajtu Boženku, 
nakrmili ovečky i kozla Démona. 
Čtvrťáci podnikli “Výpravu na dno 
moře.” Prošli si část skalního města, 
cestovali časem a vrátili se do dob 
pravěku. Pracovali v tlupách, lovili 
zvěř a hledali střepy z doby 
bronzové. Počasí dětem přálo a 
exkurzi si moc užily. 

Jen o několik dní později proběhl 
v první třídě preventivní program 
“Veselé zoubky,” který již několik let 
zajišťuje DM drogerie. Děti se za 
pomoci Hurvínka učily, jak správně o 
zuby pečovat a jaké potraviny jsou 
pro zoubky vhodné. Všichni vyplnili 

pracovní listy a poté dostali drobné 
odměny.  

Žáci deváté třídy se v úterý 18. 
dubna zúčastnili tradiční historické 
exkurze v pevnostním městě 
Terezín. Počasí jim sice moc 
nepřálo, ale o to autentičtější byly 
zážitky z Malé pevnosti, která byla 
v době druhé světové války vězením 
nacistické policie – gestapa. Po 
prohlídce vězení se žáci přesunuli 
do muzea holocaustu v centru 
města. Ve škole se potom v pátek 
žáci rozdělili do pracovních 
skupinek, které zpracovávaly své 
zážitky a nabyté znalosti o Terezíně 
a druhé světové válce v projektovém 
dni. 

V pondělí 17. dubna starší žáci 
postoupili z okrskového do 
okresního kola ve futsale, kde se 
umístili na 7. místě. Ve čtvrtek 20. 
dubna se čtvrtá třída zúčastnila 
okrskového kola turnaje ve vybíjené. 
V konkurenci týmů ze sousedních 
škol složených téměř ze samých 
páťáků si odvezla krásné páté místo 
a spoustu cenných zkušeností. 
Všem zúčastněným děkujeme za 
reprezentaci školy. 

Při příležitosti Dne Země 2023 se 
naše škola zapojila do 

celorepublikové akce Ukliďme 
Česko. V úterý 24. dubna se celý 
druhý stupeň (6. – 9. třída) vydal 
pěšky od školy do různých směrů 
(Vyšehrad, Ptačák, hřiště, Lomnice, 
Bělá) na sběr odpadků. Děti vyšly 
vybavené plastovými pytli, 
rukavicemi a také reflexními vestami. 
Během 2,5 hodin sesbíraly po 
Libštátě přes 20 pytlů nejrůznějšího 
odpadu. Akce se vydařila a pro 
mnohé sběrače byla velmi poučná a 
patří jim velké poděkování. 
Doufáme, že odpadků a nejen kolem 
Libštátu bude ubývat. 

Za MZŠ Nina Rulfová 
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Knihovna v Libštátě 
Milí čtenáři, 
v dubnu se v knihovně konala přednáška Balkán karavanem. Byla velmi povedená a zajímavá! Děkujeme všem, kteří 

si udělali čas. 
V pátek 12.5. bude v knihovně připravené malé tvoření 

ke Dni matek. Všechny děti jsou srdečně zváni v otevírací 
době. 

V současné době se v knihovně soustředíme hlavně na 
aktualizaci knihovního fondu - vyřazujeme staré knihy, 
abychom měli prostor pro nové. Často se na nás obracíte s 
dotazy, zda můžete knihovně věnovat nějaké starší knihy. 
Z kapacitních důvodů přijímáme již pouze knihy vydané po 
roce 2010. Děkujeme za Vaši přízeň a za pochopení! :-) 

Pokud však doma máte pěkné a zachovalé dětské hry, 
které již nepoužíváte, rádi je využijeme v našem nově 
chystaném koutku pro děti. 

Děkujeme a těšíme se na Vaši návštěvu. 
Anežka Plívová a Liduška Šimůnková 

Ohlédnutí 
OHLÉDNUTÍ ZA JARNÍM LIBŠTÁTSKÝM TRHEM...

Ke konci březnových dní se nám 
Libštát zazelenal a s jarní náladou 
jsme se opět mohli sejít u stánků a 
stanovišť libštátského trhu.  

Vše bylo skvěle připraveno. 
Dokonce i příroda uštědřila lidem 
trochu té přívětivosti, když mezi 
kapkami a chladným větrem, střídavě 
vysvitlo a zahřálo sluníčko. Aby taky 
sama příroda nestála při lidech, vždyť 
to právě ona umožňuje naplnit stoly 
trhovců a potěšit oko i chuťové 
pohárky návštěvníků trhu.  

Nejveselejší účastníci trhu byli 
usměvaví velikonoční zajíčci, beránci, 
kuřátka a kraslice. Mohli jsme je vidět 
vyrobené z látek, ze skla, drátku, 
dřeva, příze, keramiky nebo překližky. 
Vedle proutěných košíků se tyčily 

pomlázky s pentlemi a kdo 
potřeboval, mohl pořídit vejdunky k 
dozdobení.  

Místní základní škola s dětmi 
připravila medové perníčky, preclíčky 
a různé jiné drobnosti. Děti si mohly 
udělat větrníček nebo vybarvit 
papírové vajíčko. "Ženy při 
mateřské", jak se samy pojmenovaly, 
nabídly také tvořivou dílničku. Děti z 
domácího vzdělávání připravily na trh 
keramické ozdoby a voňavá mýdla. 
Děti byly ze společenského ruchu 
nadšené, tu něco vyráběly, tu něco 
nakupovaly, hned zas se sdružovaly, 
cíleně pobíhaly. A dokonce některé 
vymyslely výměnný obchod. Radost 
sledovat, být u toho! 

Kdo ještě neochutnal "světo-

známé" a vlastnoručně naškrábané 
bramboráky, jakoby na trhu nebyl. 
Tak nějak podobně znělo heslo nad 
stánkem manželů Bodnárových. Z 
hotových pokrmů lidé mohli ochutnat 
také bohatě zdobené vafle nebo 
guláš s cibulí a chlebem. Na trhu byl 
také velký zájem o cukrovinky všeho 
druhu, o zákusky z cukrárny nebo z 
domácí dílny. Popíjela se horká 
medovina, kdo měl chuť, zahřál se 
svařeným vínem, kávou, čajem. 

Na své si přišli také pěstitelé, 
ovocnáři a zahrádkáři.  

Lidé se potkali, zasmáli se a 
popovídali si. Jsou to, myslím, 
důležité okamžiky v naší společnosti. 
Ať se takovým akcím jen daří!  

H.Lukešová

„To je naše obec“ – citace knihy 
SOUSEDSKÉ VZTAHY LIBŠTÁTU A KOŠŤÁLOVA 

Že mezi některými obcemi 
panovala odedávna sočivost je 
známo. Tato sočivost, nechuť se 
projevovala navenek škádlivými 
úštěpky, přezdívkami, směšnými 
historkami i popěvky, které jedni o 
druhých rádi povídají nebo se jimi 
dobírají a škádlí. Sočivost mezi 
Libštátem a Košťálovem je jiného 
rázu. Nelze dokázat, že je to 
odedávna, ale trvá již velmi dlouho. 

Horší je, že nemá rám úsměvný, 
škádlivý, že tu nelze vystopovat ani 
stín kratochvilných historek. Naopak 
je tu snaha ublížit slovem nebo činem 
nebo alespoň podezíráním, což vede 
i k nenávisti, která občas propukla i 
ve skutcích Následující fakta, 
doložené většinou zápisy v kronikách 
a j. ukazují, že nechuť a vše, co s tím 
souvisí, vycházelo z Košťálova, až 
snad na náš nejstarší doklad, kdy 

byla iniciativa asi na obou stranách. 
Byly to sňatky. 

Podle snubních protokolů 1780-
1801 si za 22 let ze 70 ženichů z 
Libštátu jen 10 vybralo nevěsty z 
Košťálova a za tutéž dobu 41 ženichů 
z Košťálova jen 2 si přivedli manželky 
z Libštátu. 

Libštátští hledali nevěsty 
pochopitelně nejčastěji v Libštátě, 
pak to byl nejčastěji Svojek, Bělá,
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Ústí, Valdice a nejvzdálenější byla z 
Vysokého Veselí. Košťálovští si 
vybrali nejvíce manželek z Košťálova, 
následovaly Valdice, Čikvásky, 
Pohoří, ale také Svojek a Bělá. 

V roce 1923 se projednávaly 
spory mezi oběma sokolskými 
jednotami. 21.ledna byl projednáván 
ve výborové schůzi za přítomnosti 
starosty jednoty v Košťálově poměr 
mezi Libštátem a Košťálovem. 
Shledáno, že není příčiny k třenicím a 
pokud jsou, že je to dílo jednotlivců. 
Ale už l.srpna čteme v zápisu: 
"Jednota Košťálov odepřela propůjčit 
sokolovnu ku pořádání těchto 
koncertů / ruští vysokoškolští studenti 
z Prahy / s nejapnou výmluvou, že by 
nikdo nepřišel, zvláště z Libštátu, 
když tam něco pořádají. Usneseno 
dopsati, aby již jednou pro vždy 
zanechali podobných řečí, které mají 
za účel jen štvaní, neboť je 
dokázáno, že návštěva Libštátu 
všech zábav, ať je to biograf, tanec a 
j., vždycky je četnější než z 
Košťálova samotného ". 

V létě 1929 pořádal košťálovský 
Sokol Dětský den. Poněvadž 
libštátská jednota nebyla pozvána, 
ani plakát nedošel, oznámeno 
členstvu, že se do Košťálova 
společně nejde.Velká většina členů 
se zúčastnila v týž den pořádaného 
divadla v přírodě v Kruhu.  

Prudké spory vypukly při zřizování 
měšťanské školy v Libštátě a dodnes 
neuhasly. 

Měšťanská škola v Libštátě byla 
zřízena roku 1920 s podmínkou, že 
obec postaví pro školu vhodnou 
budovu. Obec sice stála o školu, ale 
tehdejším rozhodujícím činitelům 
záleželo také na nízké daňové 
základně. Proto stavbu oddalovaly, i 
když školní úřady nutily obec ke 
stavbě. Teprve roku 1927 nastal 
obrat Ve volbách obecního 
zastupitelstva vstoupili do čela obce 
dva učitele, jeden jako starosta a 
druhý jako náměstek. Jejich vlivem se 
dostala stavba školy na přední místo 
a zahájeny přípravné práce, jako 

určení staveniště, objednávky plánů 
atd. 

V létě 1928 začal do záležitosti 
Libštátu zasahovat Košťálov. Nabídl 
školním úřadům, že vystaví na svém 
katastru budovu z vlastních 
prostředků, když tam bude škola z 
Libštátu přeložena. O žádosti jednal 
okresní školní výbor, který se dotázal 
obecního zastupitelstva v Libštátě, 
jaké zaujme k tomu stanovisko. 
Obecní zastupitelstvo se jednomyslně 
usneslo o okamžitém zahájení 
stavebních prací. Objednány další 
náčrtky plánů, zrušen obecní 
chudobinec stojící před staveništěm. 
Místo pro zahradu rozšířeno koupí a 
podobně. Avšak Košťálov se nevzdal 
myšlenky na přemístění školy a snažil 
se za každou cenu prosadit 
své.Okresní školní výbor doporučil 
oběma obcím, aby stavěly školu 
společným nákladem na rozhraní 
obou katastrů. Tento návrh nemohl 
být uskutečněn pro nevhodnost 
stavebního místa. Žádost Košťálova 
byla zamítnuta zemskou školní radou 
s odůvodněním, že "pro žádané 
přeložení není zákonných důvodů, 
neboť řádného vybavení občanské 
školy v Libštátě lze v tomto čase 
docíliti i jinými právními prostředky a 
není proto příčiny, aby nabyté právo 
školní obce v Libštátě na školu 
občanskou bylo obci odňato." Z 
rozhodnutí zemské školní rady se 
Košťálov odvolal k ministerstvu 
školství a národní osvěty a vynaložil 
velké úsilí, aby školu uchvátil stůj co 
stůj. Použito vlivu politických stran a 
četných jednotlivců a obecní 
funkcionáři se neštítili ani cest méně 
čistých. Doma zatím rozpoutal se boj, 
který začínal slovními potyčkami v 
hostincích, na dráze v továrnách 
aj.,ale který se stupňoval do té míry, 
že bylo nebezpečí, že dojde ke 
rvačkám. Občané libštátští, hlavně 
prostí dělníci a zemědělci, hájili tu 
svým způsobem školu, neboť bylo 
všeobecně známo, že Košťálov 
nevede láska ke škole, ale jiné zájmy. 
Po celých 8 let neprojevil o školu v 
Libštátě nejmenší zájem a nepřispěl 

ani haléřem na úhradu výloh, ač dětí 
do ní posílal a počet tříd doma 
redukoval ./ Kronika měšť.školy v 
Libštátě, díl I./1920-40,str121/  

Ministerstvo školství a národní 
osvěty však v květnu 1929 znovu 
žádost Košťálova zamítlo a potvrdilo 
rozhodnutí zemské školní rady. Tím 
byl boj o školu rozhodnut.V 
přípravách ke stavbě se mohlo 
pokračovat, neboť z nařízení 
okresního školního výboru musily být 
všechny práce až do rozhodnutí boje 
zastaveny. Ještě v roce 1929 / 27.6./ 
byla stavba zadána a se stavbou se 
hned začalo. Do konce června 1930 
byla budova pod střechou. 

Mudr.Vaník z Libštátu uzavřel 
/r.1941/ na 14 dní koupaliště v 
Košťálově pro záškrt." Je trochu 
podivné, že pan dr. přičítá vinu za 
onemocnění právě na koupališti. 
Počkáme, co nařídí uzavřít,až 
onemocní někdo na záškrt v Libštátě 
nebo Bělé, tam dosud mají jen 
Olešku" / KK 57 /. 

" Papírem / akce V / byla zdejší 
obec mnohem méně znešvařena než 
sousední Libštát ." /KK 57/. 

"Vytýkalo se libštátskému faráři a 
košťálovskému starostovi, že nemají 
právo o své vůli rušit staleté zvyklosti. 
Mohli přeložit pouť v Košťálově o 
týden později, byl totiž atentát na 
Heydricha" /KK 66, rok l942/. 

23.7.1942 starosta Košťálova bez 
souhlasu obecního zastupitelstva 
zaslal ředitelství protektorátních drah 
žádost o přejmenování železniční 
stanice Libštát na Košťálov. Prý 
obdržel slib hejtmana dr.Kroupy, že 
se přejmenování bude schvalovat. 
Když se na nádraží náhodou sešli 
starosta Košťálova A.Martinec a 
libštátský J.Zelinka, pochlubil se 
Martinec, že obec má připraveno 
33.000,K. na úhradu nákladů 
spojených s přejmenováním nádraží. 
Zelinka mu posměšně odpověděl: 
Toto nádraží nebude přejmenováno, 
ani kdybyste na to měli milion." O této 
žádosti košťálovská veřejnost nic 
nevěděla, neboť by takový " dar " od 
Němců nežádala. Brzy se také 
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ukázalo, že hejtman i Kroupa se o 
přejmenování nestarali, neboť Libštát 
byl podporován osobami mnohem 
vyššími a tudíž vlivnějšími." / KK 67 /. 

13. 9. 1943 ve skladišti 
mechanické tkalcovny v Libštátě " 
stávajícím na pozemku katastru 
zdejší obce", zřídili si Němci skladiště 
pro vojenskou výzbroj. /KK/. 

Po vybudování železnice 
Pardubice-Liberec bylo nádraží 
pojmenováno "Libštát" po větší a 
tehdy významnější obci se 
souhlasem tehdejšího představenstva 
Košťálova. Od roku 1904 se Košťálov 
několikrát snažil o změnu názvu, ale 
vždy bez úspěchu. Hned po 
znovuosvobození zahájili Košťálovští 
novou akci. Už 11.května podal MNV 
v Košťálově žádost ředitelství ČSD v 
Hradci Králové o přejmenování 
nádraží na Košťálov-Libštát. 
17.května urgoval žádost deputací / 
P.Rieger, K.Paštyka a Jul.Škorpil /. 
Příslušný referent jim oznámil, že se 
již nedávají železničním stanicím dvě 
jména a vyzval je, aby jedno jméno 
ve své žádosti škrtli. Pochopitelně, že 
škrtli jasně Libštát. Protože ani pak 
nebyla žádost okamžitě vyřízena, 
6.června netrpělivý MNV v Košťálově 
vyslal říd.uč V Štěpánka zase k 
ředitelství ČSD, aby se informoval, 
jak věc pokračuje. Zjistil prý, že 
referent nakloněn přejmenování není 
a že dokonce on to je, kdo po léta 
snahu Košťálova brzdí. Právě v té 
době převzal referát jiný pracovník, 
dr.Starý, který oznámil delegátu, že o 
přejmenování nerozhoduje ředitelství 
ČSD, nýbrž v poslední instanci 
ministerstvo dopravy. Druhý den po 
návratu V.Štěpánek vyhotovil žádost 
pro ministerstvo dopravy a opatřil 
potvrzením všech podniků v 
Košťálově / Libštátské textilní závody, 
Štěrkové podniky, octárna, 
Hospodářské družstvo, prodejna 
Konsumního družstva, tkalcovna 
J.Kováře, pila J.Machytky, obchod 
uhlím V.Kučera /, že se připojují k 
žádosti o přejmenování nádraží. 
Zajímavé je potvrzení s odůvodnění, 
Libštátských textilních závodů: 

Vážené ředitelství státních drah v 
Hradci Králové. Potvrzujeme tímto, že 
nečiníme námitek proti změně o 
označení stanice Libštát na Košťálov. 
Své původní odmítavé stanovisko 
změníme ne proto, že vidíme dnes 
možnost této změny, kdy se budou 
vydávat nové seznamy železničních 
stanic, ale i pro zahraniční a nové 
sazebníky, takže změna nebude 
nákladná. Mimo to doufáme, že i 
název Libštát při očisťovací akci 
slovansko-německých zkomolenin / 
původní název z 12.století je Ljubstat 
/ zmizí a na jeho místo nastoupí ryze 
český název. Podporujeme proto 
snahu Košťálova, která se zakládá na 
podstatných důvodech. V dokonalé 
úctě za LTZ  

 Ladislav Soudil v.r. " 
Protože se V.Štěpánek dozvěděl, 

že Libštát prý prostřednictvím svého 
rodáka Dr.Vl.Vedrala vyvíjí největší 
úsilí o ponechání dosavadního 
pojmenování nádraží, byli 20.června 
do Prahy vysláni dva zástupci 
Košťálova / J.Antoš a J.Kosina / kteří 
se v Praze sešli s býv. hrabětem 
Jindřichem Kolovratem Krakovským a 
intervenovali v ministerstvu dopravy. 
Bylo jim slíbeno, že jejich žádost 
bude příznivě vyřízena. Někteří příliš 
revoluční živlové nečekali na vyřízení 
a 9.července byly z MNV v Košťálově 
na nádraží neseny tabule s nápisem 
Košťálov a měly být umístěny místo 
dosavadních označení stanice. Z 
dosud nevídanou rychlostí na to 
reaguje MNV v Libštátě a usnáší se, 
že v tomto případě se bude domáhat 
vybudování samostatné osobní 
zastávky s vykládací koleji. 

Pravdivost pověstí o přejmenování 
nádraží se potvrdila. 25.6 1945 přišel 
do stanice písemný služební rozkaz 
ředitelství ČSD, že se s platností od 
1.srpna 1945 mění dosavadní název 
stanice Libštát na Košťálov. 

V srpnu 1945 a pak ještě jednou v 
hostinci u Kovářů v Košťálově trávil 
svou dovolenou Al.Řeřábek, 
zdr.ředitel ministerstva dopravy v 
Praze,"onem pán, který s konečnou 

platností rozhodl o přejmenování 
zdejšího nádraží". /KK, díl III./. 

Povzbuzen úspěchem přikročil 
Košťálov k dalšímu oddělení od 
Libštátu. MNV požádal ředitelství pošt 
a telegrafů, aby majitelé telefonních 
stanic v Košťálově byli přepojeny z 
ústředny v Libštátě na poštu v 
Košťálově. Byly to: Železniční 
stanice, Štěrkové podniky, Konzumní 
družstvo a Vl.Sedláček. 

25.2.1946 Úřední list Čs.republiky 
uveřejnil zprávu o znárodnění 
textilních závodů, mezi nimi i 
zdejších. Pozoruhodná je podrobnost, 
že při pojmenování závodu LTZ 
nebylo případno v Košťálově patrně 
je samozřejmé, že co je " libštátské " 
musí být jen v Libštátě" /KK/. 

3. 5.1946 obnovil Košťálov úsilí o 
změnu katastrální hranice v úseku 
továrního dvora tkalcovny v 
Košťálově v neprospěch Libštátu. 
MNV v Libštátě se usnesl na svém 
původním stanovisku ze dne 18 a 
20.9.1943 /KK /. 

l2.11.1947 vyšel v liberecké Stráži 
severu nepodepsaný článek 
"Užitečný lokální patriotismus " , v 
němž píše o přejmenování zdejšího 
nádraží, jako by košťálovští občané v 
revolučním elánu jednoduše 
přemalovali nápis Libštát na 
Košťálov, což je nehorázná lež. 
Zajímavé je, že pisatel, košťálovský 
patriotismus chválí a našemu se mezi 
řádky pošklebuje. /KK/. 

22.2.1948 v Libštátě otevřena 
nová železniční zastávka. První vlak 
zastavil v 13.30 /od Staré Paky/. MNV 
pohostil personál vlaku, načež 
vstoupilo do vlaku mnoho osob, které 
jely až do Košťálova. Po vystoupení 
na zdejším nádraží odešli v 
hromadném průvodu zas domů, 
přičemž ti " zdvořilejší " častovali 
náhodné chodce z Košťálova 
sousedským pozdravem " Košťálovští 
zloději. " /KK l73/. 

2.7.1948 Biskupská konsistoř v 
Hradci Králové udělila čj.1775 z 
dnešního dne zdejším činitelům / 
t.j.libštátským / souhlas k prozatím-
nímu přemístění jednoho ze dvou 
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zvonů filiálního kostela v Košťálově 
na farní kostel v Libštátě, který nemá 
od rekvizice roku 1942 zvonu ani 
jediného. 

Místní činitelé žádali organizaci 
čsl.strany lidové v Košťálově o 
zatímní půjčení jednoho ze dvou 
zvonů u filiálního kostela sv. Jakuba 
na zdejší farní chrám, který byl v roce 
1942 ochuzen o poslední dva zvony. 
K přání Košťálovských byla 
zdůvodněná žádost podána 15.srpna 
t.r. ještě písemně, leč naši sousedé 
neuznali dodnes /t.j. 31.12 1948/ za 
vhodné, aby nám v době 4 měsíců 
napsali, jaké rozhodnutí k náležitosti 
zaujímají. Zřejmě jim schází dobrá 
vůle a nemohou oprávněnost naší 
žádosti popříti, ani vyvrátiti.Situace je 
nyní taková, že náš farní kostel, kde 
se konají služby Boží každou neděli, 
nemá zvonu ani jediného, kdežto 
filiální kostel v Košťálově s 
bohoslužbami jednou za 3 neděle 
vlastní zvony dva. / KK 274, 284-85 /. 

17.3.1949 Soupeřství Košťálova s 
Libštátem. Dnes se konala ve zdejší 
tkalcovně PBZ porada se 
zaměstnanci závodu PBZ Košťálov, 
na které bylo dohodnuto, že provoz 
závodní kuchyně libštátské bude v 
budoucnu zastaven ve prospěch 
ústřední kuchyně v Košťálově, 
jakmile výhody téže z hlediska zájmu 
zaměstnanců závodu libštátského 
budou prokazatelné. K tomu případu 
nutno poznamenati. Jak na str.235 
podotknuto, byla v roce 1947 ve 
zdejší tkalcovně dána do provozu 
nová, moderní závodní kuchyně, 
oproti tomu továrna košťálovská má 
budovu závodní kuchyně, právě 
rozestavěnou a není jisté zda jí 
Československé textilní závody 
neodepřou další peněžní prostředky k 
pokračování ve stavbě. Z Košťálova 
vyšel proto popud, aby se vaření jídel 
pro oba závody z úsporných důvodů 
soustředilo v Košťálově, takže 
libštátská továrna měla by si tam pro 
obědy dojížděti. Ježto požadavek ten 
narazil v Libštátě pochopitelně na 
odpor, je libštátský závod obviněn z 

pěstování místního patriotismu." /KK 
289/. 

15.9.1949 jako na zavolanou 
přišla zvěst, že čsl. textilní závody V 
Praze jsou sto přidělit Pojizerským 
bavlnářským závodům v Semilech 
peněžní prostředky na stavbu 
bytových jednotek při továrnách v 
Libštátě a v Košťálově. MNV v 
Libštátě a v Košťálově, dále závody 
libštátský a košťálovský začaly se 
tudíž ohlížeti po vhodných 
pozemcích. U nás bylo počítáno se 
40 bytovými jednotkami, jež měly stát 
mezi statkem čp.56 St.Jiřička a 
pískovým lomem V kotli. Košťálovští 
si opět vyhlédli za staveniště 
pozemky na Šindelářově a Vávrově. 
Mezi MNV, oběma závody ČZT v 
Praze se rozvinulo dlouhé jednání, při 
kterém se činitelé v Košťálově snažili 
prosaditi celý projekt výhradně pro 
sebe. Již se mluvilo o tom, že se 
musí letos vykopati aspoň základy 
sídlišť, aby dosažení peněžních 
prostředků z ČZT bylo zajištěno. 
Znenadání přišla však zpráva, že 
ČZT věnovaly zatím příslušné částky 
k jiným účelům. Tím celá tato akce 
splaskla jako bublina, z niž Libštát ani 
Košťálov nezískal nic /KK 299/. 

24.10 1950 na schůzi JZD v 
Košťálově předseda ONV Putůrek 
navrhl sloučení Košťálova a Libštátu 
na nové město s novým jménem / 
Olešnice /.25 10. se konala nová 
schůze JZD a plán na sloučení 
Košťálova a Libštátu byl jednomyslně 
zamítnut. Pro toto sloučení je v 
Libštátě větší nálada než v 
Košťálově. /KK 213/. 

Před 1.květnem 1952 jednaly 
členky našeho májového výboru 
Sl.Holubová a A.Lukášová s májovým 
výborem v Košťálově o oslavě. 
Košťálovští členové M.Brož a 
J.Janďourek zástupkyním Libštátu, 
které tehdy ještě neznaly složitou 
situaci, místo programu vyčítali, že 
Libštát užívá jejich vody, vzal jim 
měšťanku, Připravil o bytové jednotky 
aj. Když to trvalo dlouho, delegace se 
ohradila proti hrubému jednání a 
pohrozila, že odejde.Potom se 

přikročilo k jednání, ale stejně 
nedošlo k dohodě. / Průvod do 
Lomnice n./Pop./. Košťálovský 
kronikář V.Štěpánek zapsal l.5.1952 " 
Opět samostatně, ne přes Libštát". 
/KK/. 

 Výše jmenovaný Janďourek patří 
mezi největší nepřátele Libštátu.Jako 
tzv politický tajemník v době kultu 
osobnosti a právních deformací 
tyranizoval celou obec, zapisoval, kdo 
nebyl na schůzi nebo na oslavě, kdo 
jde po vsi nebo je na koupališti místo 
aby brigádničil a pak pranýřoval v 
rozhlase atd. Byl tak oblíben, že nosil 
u sebe pistoli a jen tak vydržel ve 
funkci do roku 1960, kdy se ho 
konečně občané zbavili. Toto 
neschopné, ale jinak všeho schopné 
individuum vedlo vždy kampaň proti 
Libštátu. Roku 1954 se mimo jiné 
zaměřil na školu a psal na všechny 
strany. A nakonec všechno prohrál a 
jeho zášť k Libštátu,jak je vidno z 
následující části byla už slepá. 

1.5.1953. " Zase do Lomnice 
samostatně." / K / 

7.5.1953. " V číslech 30 a 196 
vypukl slepičí mor, zavlečený sem z 
Libštátu". / KK / 

Velký boj s Košťálovem svedl 
Libštát v roce 1958 a zvláště v roce 
1959 o výstavbu 72 bytových - 
jednotek. Nespočet schůzí na různé 
úrovni, písemností a jednání byla 
zaměřena na tuto záležitost, ale 
protože z Košťálova pocházelo více 
stranických funkcionářů v okresním 
městě, Libštát nakonec prohrál.Z 
následujícího zápisu z členské 
schůze vesnické organizace KSČ v 
Libštátě z 15.12.1959 je patrná zášť 
Košťálova a krátkozrakost okresních 
funkcionářů. Libštát byl velmi 
poškozen, ale ani Košťálov si valně 
nepomohl. Byty nemohl obsadit 
vlastními lidmi, sháněli je po světe a 
získal většinou takových, kteří v obci 
v ničem nepomáhají, ty jsou přítěží. 

Bod 5, výstavba bytových 
jednotek. S. Putůrek / předseda ONV 
/ zdůvodňuje, proč budou v 
Košťálově. Důvody hospodářské a 
politické. Obě staveniště rovnocenná. 
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V Libštátě menší svah, ale to není 

důležité. Náklady nebyly vyčísleny. 
Závodní organizace přádelny žádá 
stavbu v Košťálově, to nelze přezírat. 
Závod je napojen na závodní klub 
těsně. Závod je spojen s Košťálovem 
ne s Libštátem. Výhodnější možnost 
nákupu obyvatel domů. Obce měly 
být sloučeny před rozhodnutím pak 
by se vše řešilo jinak. Staveniště v 
Libštátě je vystaveno západním 
větrům a k tomu celé jednání 
komplikuje stavba družstevního 
kravína. 

Diskuse se zúčastnili: s.Šourek, 
Ulvr, Hajský, Svárovský, Pavlů, Jakl, 
Čechová, Diskutující v podstatě 
vyvrátili důvody s.Putůrka: Důvody s. 
Putůrka jsou v rozporu z důvody, 
které uváděl ved.taj.KSČ s. Grosser, 
kromě důvodů politických a obchodní 
sítě. Závodní klub v Košťálově není, 
je tam jen jídelna a kulturu Košťálov 
dováží, kdežto Libštát ji sám dělá./ 
Závodní klub je kulturně-osvětové 
zařízení, ne místnost pro schůzování! 
/ V Košťálově se již stavělo, v 
Libštátě dosud ne. Z bytovek do 
továrny je z Libštátu tak daleko, jako 
z Košťálova. Na rezoluci se museli 
podepsat zaměstnanci z Čikvásek, 
Bělé, Nouzova atd. nejsou to tedy jen 
lidé z Košťálova. Svahovitost 
staveniště je rozhodující a ne že to 
není důležité. Potvrdila to jednání o 
staveniště v Semilech. Výstavba 
bytových jednotek v Libštátě by 
vytvořila věcný předpoklad pro 
sloučení obcí, rozhodnutí pro 
Košťálov je oddálilo, ba znemožnilo, 
neboť nejzalidněnější část bude na 
samém kraji Košťálova. Pro stavbu 
kravína dával povolení ONV po 
slyšení zdravotnického orgánu, který 
stanovil vzdálenost od bytové 
zástavby 120 metrů, zde činí dokonce 
250 metrů.V Libštátě nebude 

mladých lidí, protože nemají kde 
bydlet. Je to na škodu práce v obci, 
ve složkách, v kultuře a především v 
zemědělství. kde ubývá rapidně 
pracovníků a brigády se budou muset 
dovážet. Do novostaveb by se dávali 
noví lidé a tím by se obec zalidnila a 
omladila. Tolik žádostí z obce o byty 
ani není. To je politický důvod! Při 
shledání důvodů pro Košťálov se 
zapomnělo / ? /, že se dětem z 
novostaveb v Košťálově prodlužuje 
docházka do školy střední v Libštátě 
o 2 km. Diskutující se domnívá, že 
tím je ohrožena škola v Libštátě a 
věří, že dosavadní tajemník MNV 
Janďourek prohlásil, že škola v 
Libštátě byla vystavěna za 
kapitalismu a může být změněna v 
domov důchodců. Výbor vesnické 
organizace a rada MNV v Libštátě 
ztratily důvěru občanů a nemají 
perspektivu další práce.Členové věří, 
že byla prosazena osobní věc. O 
nezdravém lokálním patriotizmu lze 
mluvit především v Košťálově. Jak 
nazvat chování a jednání 
dosavadního taj.MNV Janďourka, 
který když se dostavil předseda MNV 
v Libštátě k hodnocení soutěže, vzal 
klobouk a odešel se slovy, že s 
Libštátem nespolupracuje? 
Podpisovou akci v Košťálově si 
vymyslili funkcionáři a vedení strany 
by mělo tyto nezpůsoby potírat. Právě 
tak nereálné závazky. provést to i u 
nás by nebyl problém. přádelna je na 
hranicích obou obcí, pracují v ní i lidé 
Libštátu, je tedy závod spojen s 
oběma obcemi. Ze staveniště v 
Libštátě by měli obyvatelé do 
samoobsluhy blíže než v 
Košťálově.Kromě toho obuv a 
drogerie je jen v Libštátě. Je tedy 
obchodní síť v Libštátě dokonalejší. 
Odůvodňováním prodejnou 
elektrických spotřebičů v Košťálově je 

přímo směšné. Také se zapomnělo, 
že ze staveniště v Libštátě by měli 
obyvatelé daleko blíže do zdravotního 
střediska, které se ve středu obce 
buduje. Především pak nutno 
zdůraznit, že stavba v Libštátě by 
byla o 142.000 Kčs lacinější a jak 
ved.taj.KSČ Grosser, tak pracovníci 
KB, KNV a ÚV prohlašovali, že se 
bude stavět tam, kde to bude lacinější 
a výhodnější. Z urbanistického 
hlediska by se mělo začít s výstavbou 
tam, kde je možnost další rozvoje 
výstavby. To v Košťálově naprosto 
není, kdežto staveniště v Libštátě i po 
této stránce uznáno jako velmi 
výhodné. Stavba v Košťálově se 
prodraží ještě tím, že se musí zbourat 
konírna a dům Ouhrabkův a postavit 
veškeré komunikace. S. Putůrek se 
snažil některé diskusní příspěvky 
vysvětlit: Ani za 10-20 let nedojde ke 
stavbě školy v Košťálově / myslí tím 
jedenáctiletku /. Škola v Libštátě je 
taková, že nám ji mohou na mnohých 
místech závidět. Bourat se bude jen 
konírna. Nelze být absolutně 
spravedlivým. Pro Košťálov mluví 
politické důvody. Není správné 
prohlášení s.Šourka a Hajského, že 
jsou znemožněni. Při hodnocení 
soutěže MNV je třeba upozornit na 
nesprávné hodnocení druhého 
partnera. Je třeba spojit síly 
komunistů k dalším úkolům Pro 
pokročilost času předseda Pozdníček 
ukončil schůzi v 0.30 hod 

 13.března 1968 hráli libštátští 
ochotníci hru Vl. Hrabala Ostře 
sledované vlaky. Úlohu dr. Hrabce 
hrál Josef Skřivanec z Košťálova. 
Jeho jméno na plakátě bylo 
vyznačeno 3 hvězdičkami na jeho 
výslovné přání, aby neměl mrzutosti v 
obci, že hraje divadlo v Libštátě!!!! 

Ladislav Lukáš
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Historie a současnost 

DŮM ČP. 52 

Po zemřelém Jiřím Havlovi vlastní v roce 1775 dům syn Václav, tento 
rod vlastní dům až do 1901, kdy byl koupen továrníkem Karlem 
Kramářem, stejně jako další dva domy v prostoru dnešního hřiště. 
V roce 1847 byl dům zbořen a roku 1848 znovu postaven. Při sčítání 
v roce 1901 je zde zapsána 1 rodina – 7 osob, v roce 1921 také 1 rodina 
– 5 osob. Dřevěný dům stál uprostřed hřiště, posledním nájemcem byl 
Tomáš Mir. V roce 1954 byl zbořen. 

Číslo 52 a 53 má po té dvojdomek, který postavila Libštátská textilka 
pro své zaměstnance. V roce 1966 byl prodán bydlícím.  

Slovo jáhna 
Všechno kvete a voní, energie přírody nás posiluje a skoro nás nutí snít o 

nesplnitelných a krásných věcech. V květnu si připomínáme Marii, mimo jiné proto, že 
jako šestnáctiletá řekla ANO bez podmínek záměru Boha s člověkem. Úkon, který 
skutečně z pohledu člověka patří do kategorie nesplnitelných a krásných, kdy je člověku 
umožněno, podílet se na Božím životě.V Mariině případě se snoubí krása mládí se 
zodpvědností dospělosti, která přináší skutečné plody lásky. Dnes, kdy se mnoho věcí 
relativizuje je její souhlas velkou výzvou, jestli jsme něčeho takového ve svých životech 
schopni a ochotni dokázat. Říci ANO něčemu o čem dopředu mnoho nevíme, kolik 
přinese starostí a překážek, které budeme muset překonat se už nenosí. Možná je to 
důvod, proč se z našich životů vytrácí věrnost, krása, radost, protože ty něco stojí. 

Pavel Šimůnek 

Domov doma 

DOMOV DOMA V LOMNICI NAD POPELKOU PŘIJÍMÁ PŘEDBĚŽNÉ ŽÁDOSTI 

Nový Domov se zvláštním režimem v Lomnici nad Popelkou plánuje slavnostní otevření na podzim 2023. Stavba je 
již z velké části dokončena a probíhá nábor zaměstnanců. Domov s kapacitou 82 lůžek bude zaměřen na péči o osoby s 
demencí, zejména Alzheimerovou chorobou, Parkinsonovou chorobou a vaskulární demencí. 

DOMOV DOMA v Lomnici nad Popelkou je projekt realizovaný ryze českou společností se sídlem na Semilsku a 
bude se především zaměřovat na klientelu ze semilsko-lomnického regionu a jeho blízkého okolí. Proto bude naše 
služba cenově dostupná naprosto stejně, jako v obdobných zařízeních zřizovaných kraji či městy. Jsme přesvědčeni o 
tom, že pobytovou sociální službu může ve vysoké kvalitě a bez dalších doplatků provozovat i soukromý investor – a že 
z toho může mít radost. Od začátku projektu se na přípravě budoucího provozu podílejí zkušení odborníci z různých 
krajů ČR. DOMOV DOMA v Lomnici nad Popelkou tak sice vznikl na zelené louce, ale rozhodně nevychází z obecných 
představ, nýbrž má vlastní, odborně sestavenou vizi. Na zahájení provozu zařízení se velice těšíme. 

Zájemci o poskytování budoucí sociální služby Domov se zvláštním režimem se mohou hlásit internetovým 
formulářem dostupným z www.domovdoma.cz nebo písemně na prozatímní adrese DOMOV DOMA, Bořkovská 15, 513 
01 Semily. Zahájení prvních sociálních šetření předcházejících nástupu klienta do zařízení předpokládáme v průběhu 
měsíce července 2023. V současné době již evidujeme zájem o více než čtvrtinu z 82 lůžek, které bude mít Domov k 
dispozici. 

VÍCE INFORMACÍ: www.domovdoma.cz 
Sledujte nás také na FACEBOOKU: https://www.facebook.com/domovdoma 
Za tým budoucích zaměstnanců DOMOV DOMA Lomnice nad Popelkou 

Jan Vojvodík, ředitel 
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